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Míg a közszféra alkalmazottainak fizetését meg-

emelték, addig a szociális háló oroszlánrészét 

biztosító civil szervezetek szolgáltatásainak tá-

mogatásától elállt a szakminisztérium és a me-

gyei önkormányzat. A pénzügyi finanszírozások 

megvonása pedig olyan fontos és ingyenes szo-

ciális szolgáltatások eltűnéséhez vezet, mint a 

krónikus betegségben szenvedő idősek ottho-

ni gondozása, a fogyatékkal élő gyerekek fejlesz-

tése vagy a szociálisan hátrányos családoknak 

nyújtott segítség.

A szociális támogatásokat 
biztosító civil szerveze-
tektől, alapítványoktól 

idéntől szinte teljesen meg-
vonták a szakminisztériumi 
támogatást. A megyei önkor-
mányzat Maros Megyei Szoci-
ális és Gyermekvédelmi Igaz-
gatóságán keresztül történő fi-
nanszírozási listán pedig nin-
csenek rajta olyan évtizedek 
óta szociális szolgáltatásokat 
biztosító szervezetek prog-
ramjai, mint a sérült gyere-
kek fejlesztésével foglalkozó 
Alpha Transilvana Alapítvány, 
a Gyulafehérvári Caritas vagy 
a Diakónia Egyesület idősgon-
dozó ellátása, a Talentum Ala-
pítvány szociálisan hátrányos, 
de tehetséges gyerekeket tá-
mogató szolgáltatása, továbbá 
a Rheum-Care Alapítvány ke-
zelési és rehabilitációs köz-
pont, a fogyatékkal élőket fel-
karoló Hifa Románia Egyesü-
let vagy a Pál atya által befoga-
dott árva gyerekeknek otthont 
adó Szent Erzsébet Egyesület.

Betelt  a pohár

A szolgáltatásokat nyújtó 
szervezetek az év elejétől egé-
szen mostanáig saját pénz-
ügyi forrásokat keresve ol-
dották meg azt, hogy tovább-
ra is ingyenes ellátásban ré-
szesüljenek a rászoruló idő-
sek vagy beteg gyerekek. Áp-
rilisban „telt be a pohár”, ami-
kor már nem jutott több pénz 

erre, és közölniük kellett a 
családokkal, hogy ezután már 
nem biztosíthatják számukra 
ingyen a szolgáltatásokat. Az 
Alpha Transilvana Alapítvány 
nyolc szakemberétől kényte-
len megválni, a Gyulafehérvári 
Caritasnak pedig tizenkét al-
kalmazottjától kell elbúcsúz-
nia fizetésképtelenség miatt.

A súlyosan sérült gyerekek 
fejlesztésével foglalkozó Alpha 
Transilvana Kitartás központ-
jának programjai negyven Ma-
ros megyei család életét érin-
ti. Olyan gyerekekről van szó, 
akik minden egyes foglalkozás 
után egy kis lépéssel közelebb 
kerültek ahhoz, hogy önállóbb 
életet éljenek, és képesek le-
gyenek egyedül járni, enni 
vagy minimális szinten kom-
munikálni. Andreia Moraru, 
a sérült személyeknek nyúj-
tott szolgáltatásokat tömörítő 
Dizabnet elnöke a Vásárhelyi 
Hírlapnak kifejtette, a legna-
gyobb gond az, hogy az illeté-
kes hatóságok csak informális 
úton kommunikálnak velük, és 
a támogatások megvonásának 
hatására eltűnnek az ingyenes 
szolgáltatások a piacról, amely 
több ezer rászorulót érint.

Így is megpróbálják

Csatlos Tünde kisfiával, Mar-
cival több mint egy éve jár he-
tente három alkalommal fej-
lesztési foglalkozásokra az 
Alpha Transilvana Alapítvány-

hoz. Legutóbb velük is közöl-
ték, hogy ezután fizetniük kell a 
szolgáltatásokért. Ez a család-
nak jóval nagyobb anyagi terhet 
jelentene, ezért úgy döntöttek, 
csak úgy tudják megengedni 
maguknak a gyógytornászt és a 
gyógypedagógust, ha csökken-
tik a foglalkozások számát, így 
havonta 350 lejbe kerül ezentúl 
a kétéves sérült kisfiuk fejlesz-
tése az alapítványnál. Ami szin-
tén gondot okoz, hogy a gyógy-
tornász, akit megszoktak, a ki-
látásba helyezett leépítések mi-
att átkerült a nappali foglalkoz-
tató központba, így csak dél-

után ér rá a kisfiával foglalkoz-
ni, ami nagyon rossz időpont 
egy sérült kisgyerek számára, 
de így is megpróbálják – tette 
hozzá. „Leadtam egy kérvényt 
a gyerekjogvédelmi igazgatósá-
gon, amelyben megoldást kér-
tem a kialakult helyzetre, hi-
szen a törvény értelmében a be-
teg gyerekemnek joga van in-
gyenes ellátáshoz, fejlesztés-
hez” – mondta az édesanya.

Joga van, ha van pénz rá

A Gyulafehérvári Caritas 
szociális ellátására szánt ösz-

szeg kevesebb mint felét a he-
lyi önkormányzatok biztosít-
ják, mintegy harminc-negy-
ven százalékát a megyei ta-
nács költségvetéséből finan-
szírozták eddig, egy kis ré-
szét a munkaügyi minisztéri-
um és tíz százalékát a gondo-
zottak fizetik – sorolta fel Pé-
ter György, a Gyulafehérvári 
Caritas beteggondozásért fe-
lelős igazgatója. Idén januártól 
azonban kiesett a megyei ön-
kormányzat támogatása, és a 
szervezet saját pénzügyi for-
rások bevonásával áprilisig 
tudta úgy fenntartani ottho-
ni gondozásra épülő ellátását, 
ahogyan eddig is tette. Főként 
vidéken élő idős, krónikus be-
tegekről gondoskodnak. „Ez-
után is eljutunk mindenkihez, 
akikhez eddig, csak ritkábban, 
mert a megyei tanács kihátrá-
lása miatt a negyvenhárom be-
teggondozó munkatársunk kö-
zül tizenkettőtől kell megvál-
nunk. A többiek pedig mini-
málbérért dolgoznak, a kérdés 
csupán az, hogy meddig” – mu-
tatott rá Péter György.

A Caritas és a többi szoci-
ális szervezet olyan ellátáso-
kat biztosít, amelyek a megyei 
önkormányzatok vagy az ál-
lam feladata lenne – legalább-
is a nyugati fejlettebb társa-
dalmakban így történik. Joga 
tehát mindenkinek van a szo-
ciális ellátásokhoz, de csak 
akkor, ha pénz is van rá. Pé-
ter György elmondta, az ön-
kormányzatok is megszervez-
hetnék ezeket a szolgáltatáso-
kat, de kevesebbe kerül szá-
mukra egy civil szervezetet 
megbízni,  hiszen az alapít-
vány vagy egyesület máshon-
nan is szerezhet pénzt. „Maros 
megye azért is van hátrányo-
sabb helyzetben a többi me-
gyéhez képest, mert az egész-
ségügyi biztosító pénztár is 
csak havi százezer lejjel támo-
gatja az otthoni beteggondozá-
si szolgáltatásokat, míg pél-
dául Hargita megyében négy-
százezer lejt, vagy Iași me-
gyében kétmillió lejt fordít az 
egészségügyi pénztár erre a 
célra” – mondta el a szervezet 
igazgatója.

HAJNAL CSILLA

Betegeknek és időseknek nyújtott ingyenes szolgáltatások fognak eltűnni a piacról

Kiszakították a szociális hálót

A súlyosan sérült gyerekek fejlesztése is veszélybe kerül

Akadozik a vakcinaellátás Maros megyében is
Maros megyében már nincs 

készleten az úgynevezett ROR-
vakcinából, amely rózsahimlő, 
mumpsz és kanyaró ellen bizto-
sít védettséget, és egyelőre nincs 
is hír arról, hogy mikor lesz. 

Lapunk megkeresésére a Ma-
ros Megyei Közegészségügyi 
Igazgatóság szóvivője, dr. Stelian 
Caraghiaur elmondta, a ROR-
oltásra igen nagy szükség lenne, 
hiszen január elsejétől mostaná-
ig 89 Maros megyei páciens ese-
tében igazolódott be a kanyaró-
fertőzés, többen közülük jelen-
leg is megfigyelés, kivizsgálás 
vagy kezelés alatt állnak. Emel-
lett 2016 végén és idén év elején, 
az országos rendeletnek eleget 
téve feltérképezték a megyében 
azokat a gyerekeket, akik egy-

általán vagy csak részlegesen 
kapták meg a vakcinát, és esze-
rint a számuk 7000-8000-re tehe-
tő. „Sajnos egyelőre nincs hír az 
egészségügyi minisztériumtól, 
hogy mikorra várható ROR-oltás” 

– erősítette meg a Vásárhelyi Hír-
lapnak a szakember. Az ország 
tíz megyéjében van hiány.

A két héttel ezelőtti kormány-
ülésen Sorin Grindeanu minisz-
terelnök megrovásban részesí-

tette Florian Bodog egészségügyi 
minisztert a kialakult helyzet mi-
att, mondván, hogy nem újkeletű 
problémáról van szó, a tárcave-
zető pedig arról számolt be, hogy 
elindították a folyamatot 115 ezer 
adagnyi ROR-oltás sürgősségi 
beszerzésére, továbbá folytató-
dik a keretszerződésre vonatko-
zó beszerzési eljárás is. A mi-
niszter azt is elmondta, hogy a 
hexavalens és a tetravalens vé-
dőoltások terén kiküszöbölték a 
lemaradást és a tervezett ütem-
nek megfelelően megérkezett a 
megrendelt mennyiség. „Megvá-
sároltuk a piacon fellelhető teljes 
készletet az összes cégtől, és van 
még egy 10 ezer adagra vonatko-
zó ajánlatunk a norvég kormány-
tól, miután aktiváltuk a sürgős-

ségi európai intézkedési proce-
dúrát” – idézte Florian Bodogot 
április első hetében az Agerpres 
hírügynökség.

Stelian Caraghiaur lapunknak 
megerősítette, hogy hexavalens 
– diftéria (torokgyík), tetanusz, 
szamárköhögés, B típusú vírusos 
hepatitisz, gyermekbénulás és B 
típusú Haemophilus influenzae 
ellen – és tetravalens – nagyobb 
gyerekek kapják, akiket már be-
oltottak, de az antitestek megfe-
lelő szinten tartásához szüksé-
ges – oltásokból Maros megyének 
is jutott, előbbiből 2700 adag, ami 
megközelítőleg két és fél hóna-
pig elég, majd ezután kiegészítik 
a készletet, utóbbiból pedig mint-
egy 2500 adagnyi. 
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Egyelőre nincs hír a minisztériumtól, hogy mikorra várható ROR-oltás
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